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ֹּאמֶר ה' אֶל אַבְרָם לֶךְ לְךָ מֵאַרְצְךָ וּמִמּוֹלַדְתְךָ וּמִבֵית אָבִיךָ אֶל הָאָרֶץ אֲשֶר אַרְאֶךָ. אברהם הוא העו לה החדש הראשון וַי

לכיוון ארץ ישראל. זה וזוהי קריאת כיוון. מעכשיו יש לנו כיוון ללכת אליו. לכל מקום אליו נלך מעתה והלאה, הלב יפנה 

המצפן שלנו מעכשיו, והוא מכוון לארץ ישראל. מיד אחרי הציווי מופיעה התשובה של אברהם, והיא לא תשובה 

מילולית: וַיֵלֶךְ אַבְרָם כַאֲשֶר דִבֶר אֵלָיו ה'. הוא אפילו לא אומר "הנני", הוא פשוט קם והולך. הציווי הוא לא העיקר אלא  

. אברהם מקיים. הוא יוצא לדרך. זו קריאה ספציפית ומדויקת "לך לך". נשים לב: זה לא שצמחנו ההיענות לציווי

לאורך מאות שנים והתגבשנו בה ולכן אנחנו קשורים בה. זה קשר טבעי. הקשר שלנו למקום הזה הוא אחר, אלוקי.  

צמאות רוחנית. אסור לעשות אברהם לא רק עבר דירה, הוא ייסד אמונה. הוא לא מלמד איפה לגור, הוא מלמד ע

לעצמנו הנחות. אברהם מלמד להיות אברהם, אומרים לנו חז"ל שאברהם כונה "אברהם העברי" בגלל הייחודיות 

שלו: "כל העולם מעבר אחד, והוא מעבר אחר". הוא לא מתבייש להיות נגד הדעה הרווחת, אלא מייסד תרבות 

בבורא עולם, והוא מנחיל לנו את האמונה הזו. הוא פתח לנו   אלטרנטיבית לתרבות השלטת. הוא הראשון שמאמין

את שערי האמונה. על אף אחד לא נאמר קודם שהוא מאמין בה'. היום אברהם נחשב למודל. אבל אז הוא היה מיעוט 

שבמיעוט, בודד, מוזר. האם אנחנו מוכנים להיות קצת מוזרים עבור האמונות שלנו? מי שהתמודד עם כך בחריפות 

הרב שמשון רפאל הירש, שנלחם על היהדות המקורית בזמנו. הוא כותב שאברהם מלמד אותנו שלפעמים צריך  הוא

לסתור את הערכים המקובלים, גם אם לא נעים. הנה פסקה אחת קצרה שמשקפת את כל תפיסת העולם של 

ו בעולם, הייתה הרש"ר הירש: "המחאה החריפה ביותר כלפי רוח התקופה, כלפי ערכי התאווה והכוח ששלט

האמירה הזו לאברהם: 'לך לך'. לך עם האמת הפנימית שלך מול האנושות כולה. הערכים של אברהם סתרו את  

הערכים המקובלים, אבל אין איש רשאי לומר: אני צדיק וישר, בהתאם לאופנה. 'יהדות על פי רוח הזמן', אומרים  

ונה שנאמרה לאברהם: 'לך לך'. האם הופעתו הראשונה בזמננו. המחאה החריפה ביותר על כך היא המצווה הראש

של אברהם בהיסטוריה הייתה מתאימה ל'רוח הדור' בתוך בבל, אשור, צידון, מצרים? מאברהם, ומאיתנו, נדרש 

אומץ לב ואמונה שלמה באמת הפנימית. איך יכולנו להתקיים, ואיך נוכל להתקיים, אלמלא ירשנו מאברהם אבינו את 

ות במיעוט?". אברהם ושרה הם לא אנשים פרטיים. סופו של אברהם להיות ברכה לעולם כולו, לתקן אומץ הלב להי

אותו. אבל לא כמו בגן העדן ובמבול, אלא עכשיו בדרך אחרת: דרך משפחה אחת, שתהפוך לעם אחד, שיאיר את  

באות: וְאֶעֶשְךָ לְגוֹי גָדוֹל וַאֲבָרֶכְךָ העולם כולו ויתקן אותו. לא פחות מזה. מיד אחרי הציווי "לך לך" מגיעות המילים ה

ת הָאֲדָמָ  ל מִשְפְחֹּ ר וְנִבְרְכוּ בְךָ כֹּ ה. כל משפחות האדמה וַאֲגַדְלָה שְמֶךָ וֶהְיֵה בְרָכָה. וַאֲבָרֲכָה מְבָרְכֶיךָ וּמְקַלֶלְךָ אָאֹּ

לת מהרגע הראשון שאנחנו  אמורות להתברך מהמהלך הזה שאברהם ושרה מתחילים כאן. לאברהם אכפת מהזו

פוגשים את דמותו. זה בעצם המאפיין הראשון שמסופר עליו, שיש לו "את הנפש אשר עשו בחרן". תראו מה כותב  

רבי חיים ויטאל: "ואברהם לא זכה לכל מעלותיו, אלא משום 'ואת הנפש אשר עשו בחרן'… וכל ראשי הדורות אינם 

. זו הוראה לכל החיים. מכירים את המשפט "והם חיו באושר ועושר עד עצם זוכים או אינם נענשים, אלא על סיבה זו"

היום הזה"? אז זהו, שהוא לא רלבנטי כשקוראים את ספר בראשית. כשקוראים על אברהם ושרה לא שומעים אפילו 

א על רגע אחד של מנוחה או שעמום. הם כל הזמן בפעולה, כל הזמן משתנים, וגם אחרי שגילו את האמת, הם ל

י מפסיקים את העבודה העצמית שלהם לשיפור תמידי, וגם את העזרה לאחרים. מי שזכה לפגוש אנשים גדולים ודא

היה גם כן מקרב בני הנעורים להשם יתברך, כי היה מגייר גרים כידוע, ודרכו היה, שהיה בא בתוך  אברהם אבינו 

העיר, והיה צועק: הוי, הוי, גיוואלד. והיו רצים אחריו כמו שרודפים אחר המשוגע, והוא היה טוען עמהם הרבה  

ה זרה שלהם, כי העבודה זרה שהם כולם בטעותם גדולים, כי היה בקי בכל השכליות והסברות של דרכי העבוד 

של הקדמונים היו להם בזה כמה סברות ושכליות של טעות, ואברהם אבינו עליו השלום היה בקי מאד בכל  

סברותיהם ודרכי טעויותיהם, והיה מוכיחם ומראה להם שהכל טעות; וגילה להם האמונה הקדושה האמיתית, 

קרב, כי הזקנים כבר נשרשו בטעויותיהם הרבה, וקשה ונמשכו אחריו קצת בני הנעורים, כי זקנים לא היה מ 

להשיבם מדרכם עוד. רק בני הנעורים נמשכו ורצו אחריו, והיה הולך מעיר לעיר, והם רצו אחריו, והיו אביהם  

 ונשותיהם חולקים עליהם על אלו בני הנעורים, כי אמרו עליהם שיצאו לתרבות רעה ונשתמדו…

 )מתוך חיי מוהר”ן(



 בסיעתא דשמיא ובהשתדלותינו! סוכות תש"פ

שם לב לזריזות ולפעלתנות ולניצול הזמן שלהם, גם בגיל מבוגר. החיים של אברהם ושרה הם מסע ארוך ובלתי פוסק  

גם אנחנו חיים ככה. הקיום שלנו מאוד אינטנסיבי, ליישום הערכים שלהם במציאות היומיומית. וכל זה כדי שנבין ש

כידוע. אנחנו ממשיכים את דרכו של אברהם בפעילות אינטנסיבית בעולם, והפעילות הזו אמורה להביא ברכה לעולם 

כולו. יש לנו קול ייחודי להשמיע, ויש רצון גדול לשמוע אותו. הדמות של אברהם אבינו מלמדת שאם אנחנו נדע מי 

חיה לאור ערכינו, לאור התרבות המקורית שלנו, זה יביא ברכה לעולם כולו. אור לגויים זה לא קלישאה. זו אנחנו ונ 

 )סיוון רהב מאיר( הכותרת הראשית.

 

 

 

 

 

 

 

שה כלה בהם, מלאו לבו לדבר בזה ראשונה ולומר: אין ספק שיש בסדום צדיק ...ולפי שהקב"ה אמר לאברהם שיע
או צדיקים, ואיך אם כן תעשה כלה בהם?... ואחרי שעשה הטענה הזאת, עשה עוד טענה שנית באופן אחר באמרו: 

  אולי יש חמשים צדיקים... כלומר: ועוד אני אומר שלא די שאינו ראוי שתספה צדיק עם רשע, אבל בהיפך,
שכשימצאו שם חמשים צדיקים לא תספה לא לצדיק ולא לרשע, כי הצדיקים ראוי שיגנו על כל העיר, והוא אמרו 

"ולא תשא למקום למען חמשים הצדיקים?" שהוא בתמיהה, שאין ראוי שתדון את העיר אחר רובה, אלא שתזכה 
הכרח יקבלו נזק רב, או תגרם להם  אותה בעבור מיעוטה, וזה לפי שהצדיקים ההם הנה במות קרוביהם ושכניהם ב

מיתה על ידי כך, וסוף סוף ידונו אחר כך כרשעים, כי בהיות האדם יושב במדינה, מסתפק בצרכיו ביושבי העיר וחי 
וכבר עשה הוא יתברך הטענה הזאת ליונה באמרו:  בהם, אין ספק שאם ימותו כולם וישאר הוא לבדו ימות גם הוא.

ננוה העיר הגדולה אשר יש בה הרבה משתים עשרה רבוא אדם אשר לא ידע בין ימינו לשמאלו "ואני לא אחוס על 
ובעבור  ובהמה רבה". כי שם נשאו )=נסלח ל...( האבות החטאים בעבור הקטנים, ואיך לא יעשה כך לצדיקים?

ה להמית...", שהניח אברהם שתי טענות, חזר לדבר על שתיהן, נגד הראשונה אמר "חלילה לך מעשות כדבר הז
וכנגד הטענה השנית שעשה מהחמשים צדיקים, אמר עוד: "חלילה לך השופט כל הארץ לא יעשה משפט", כי  
בהיות חמשים צדיקים בתוכה, אף על פי שלא תכלה אותם, אינו משפט שיפלו בניהם ובנותיהם וכל קרוביהם, 

 וכספיהם וכל אשר להם.

 )אברבנאל(  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

כאשר האדם מתחיל לחזות דברים מרחוק הרי הוא נעשה חוזה וצריך שיהא אף מסוגל לממש את החזון. לחלום 

 .אין לכך שום משמעות  "חזיתחלמא טבא "סתם ולקום בבוקר ולעסוק בפתרון החלום ולומר תוך סיפוק 

דרכו של אברהם אבינו הייתה לצעוד קדימה אל המקום שראה מרחוק. אבל האדם לבדו, בלי סיוע, אינו מסוגל 

להגשים שום דבר חזון. צריך שיהיו לו חברים לדעה, שיצעדו יחד עמו, יילחמו אתו, ויתגברו יחד על המכשולים. צריך  

( אברהם לבדו לא היה יכול להגשים את חזונו בדבר העם ’ב/ח” )בראשית כ ” וילכו שניהם יחדיו“ שיתקיים בהם 

הוא הכרחי. זהו למעשה תנאי קודם להצלחתה של שליחות כל  " יחדיו"ה הנצחי. הוא היה זקוק לעזרתו של יצחק 

 ”…שהיא

 )הרב סולובייצ'יק( 

 

 הבעל שם טוב: -החסידיהאושפיזין 

פעם הגיע הבעל שם טוב להתארח בעיירה אחת בשבת, והוא נוסע במרכבה 

מהודרת. היה בין בני העיירה יהודי מחרחר ריב שרינן אחרי הבעש"ט שהוא  

ש"ט את הדברים, סיפר בנחת: נוהג בגדלות וברחבות מוגזמת. כששמע הבע 

מיוחד שיש בו כדי משל למה הדבר דומה? למלך שחיפש אחרי סם רפואה 

: שיתרחק מן הגאווה וינהג  לחיות לעולם. בא חכם אחד ונתן לו סם רפואה

בענווה. מיד החל המלך לנהוג כך, היה מהלך ברגל אחרי המרכבה 

המלכותית ועוד כיוצא בזה. אך ככל שהרבה לנהוג בצניעות, כן הלכה וגברה 

ועם זאת אני ענו! עד מלך גדול אני,  -גאוותו והיה חוזר ואומר: הביטו וראו

שבא החכם והסביר למלך כי לא לזה התכוון, אלא שיתכבד וישב בתוך 

המרכבה המלכותית ויהיה ענו בליבו פנימה. ענווה זו תיהיה לו קשה יותר, אך 

 תיהיה זו ענווה אמיתית.
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 ..."יצחק...במטו מנך "
 לנו נראית אבינו יצחק של   דמותו. אבינו יצחק של  המיוחדת דמותו עם נפגשים אנו ותולדות שרה חיי בפרשות

 שהיה, אבינו אברהם עולם של  עמודו -בענקים הגדול  האדם אחרי בא שיצחק ובפרט, לחלוטין פסיבית כדמות
  עושה לא כאילו, ההיפך בדיוק נראה יצחק ואילו, כולו העולם בכל  הולך שמעו והיה  ודומיננטי מרכזי כך-כל 

 מכוח נעשה הכול , עצמי דבר  שום לכאורה בה אין יצחק של  חייו מסכת .מוחלטת פסיביות -עצמו משל  מאומה
'(. ה' כו בראשית")בקולי אברהם שמע אשר עקב, "אבינו אברהם בזכות לו מובטחת הארץ זכות למשל . אחרים

 בפרשת המופיעה ביותר  העליונה הפסיביות עד. חדשות בארות חופר  ואינו אביו שחפר  בארות חופר   יצחק
 ביותר  והאישי פשוט הכי הדבר  את אפילו. נעקד ויצחק עוקד אברהם, אותו עוקדים -"נעקד" יצחק, העקידה

 כן  אם מיהו .אליעזר  הנאמן שליחו ידי על  לו דואג אבינו אברהם אלא בעצמו עושה אינו - להתחתן – אשה לשאת
  היחידי  מבטן". הוא קדוש" הינו אבינו יצחק. קדושה של  נפעלות כולו הוא אבינו יצחק ?עבודתו סוד ומה יצחק

 ופחד עננו: "בתפילתנו מצויה לשאלתנו תשובה הרעב.  למרות מצרימה לרדת לא מפורשות שנצטווה האבות מבין
 רק מונהג להיות אמור  היה כולו העולם ?לנו אומר  זה  ומה - דין – פחד – הגבורה מידת  הוא יצחק", עננו  יצחק

  האלוקי  ומהרצון מהמגמה סטיה שום ללא, מוחלטת אלוקית הנהגה דבר  של  פירושו הדין מידת, הדין במידת
 להתנהל הבריאה של  זה בשלב מסוגל  אינו וסיבוכיו במורכבויותיו העולם, אולם. שלימות, בעולם להופיע שצריך

 השלימות של  והסימן הסמל  הינו אבינו יצחק .הרחמים מידת את ה"הקב צירף ולכן, מוחלטות של  זו מידה לפי
 של  דמיו רואה הוי, העולם ריבון: לפניו אמר " תמימה עולה כולו הוא, האידיאלי, המתוקן בעולם להופיע שאמורה

 כ"ואח תחילה בני יצחק את הקרבתי כאילו... ברי דיצחק אימוריו כאילו אימוריו, בני  יצחק של  דמו כאילו זה איל 
 כל  את ומבטל , המזבח גבי על   ממש עצמו את מקריב יצחק כביכול (. ו"פנ  רבה בראשית" )הזה האיל  את הקרבתי
 של  ורגליו ידיו כנגד וכרעיו. והתאוה המחשבה כלי שהם והכליות הקרב באש ישרוף. "האלוקי הרצון כלפי אישיותו
 כי אלה כל  בעשותו האדם שיחשוב כדי – בנפשו דמו  כנגד המזבח על   הדם ויזרוק. מלאכתו כל  העושים אדם
 כלפי מתבטלת ומציאותו הווייתו שכל  מרגיש האדם כך(  ה"צ מצווה החינוך ספר ")ובנפשו בגופו לאלוקים חטא
" הפסקה ללא חיים" באמת אלו – פוסק ובלתי מתמיד באופן" תמימה עולה" של  חיים ולחיות להרגיש', ה דבר 
 של  דמותו זוהי. ה"בקב סופית אין מדבקות פנוי אחד רגע לו שאין, האדם כל  את המקיפה , עליונה קדושה של 

 הישראלית באומה חושפת אבינו יצחק של  המופלאה  דמותו .קדשים  קודש שהיא  תמימה עולה – אבינו יצחק
 עם להתמודדות, טבעה מעצם בה הטבועה הנפש מסירות ואת הדורות כל  במשך לה  הדרושים הכוחות את כולה

 עם למען הנפש את למסור  פשוט ליהודי כח יש מהיכן וכששואלים. והלאומיות האמוניות והמשימות האתגרים
 בפרשת מקורן, מישראל  אנשים אצל ושוב שוב שמתגלות האלו האדירות העוצמות? נפש בתעצומות ישראל 
 בית" )זבול בית" לספרו הקדמתו בדברי ל "זצ פ"חרל  הרב מרן שכותב כפי, וירא פרשת בשבת שקראנו העקדה

, בנפשותם השם את לקדש לזכות שיוכלו במה היא ישראל  של  מעלתם יסוד והנה" (:ב אות הבית פתח, ב"ח זבול 
 את אבינו אברהם עקד מאז זה להם ובא... בזה שייכות להם אין רוממותם כל  עם השרת מלאכי גם זו שלמעלה

 ויאמר  השמים מן' ה מלאך ויקרא בנו את לשחוט המאכלת את ויקח ידו את אברהם וישלח , 'המזבח גבי על   יצחק
  בכח השם קידוש של  הזה הרצון נשאר , לפועל  יצא שלא מה שבזה', הנער  אל  ידך תשלח אל  אברהם אברהם

  עמוק חדור  יתברך שמו וקודש מצוותיו קיום על  נשחט להיות צוארו ולפשוט המזבח גבי על  נעקד לרצות להיות
 שנקרא מיוחד ישראלי גֵן שהוא איזה יש ".השם קידוש  של  ארוך המשך חייהם כל  שיהיו, ישראל  כל  בתוך עמוק

 לימוד על ', ה  קידוש על  נפשם המוסרים, לדורותיהם האומה של  הנפש מוסרי אצל  מתגלה הוא',  העקידה גן'
 .אבותינו בנחלת ישראל  וישועת גאולת קוממיות על  במלחמה התקומה ובדור  מצוותיה וקיום התורה

 

אין זה מקרה שהבשורה על לידתו הקרובה של יצחק מתרחשת בסמיכות למהפכת סדום ועמורה. זהו החידוש  
זוהי מידת החסד של הקב"ה, אך יחד עם  –שמתגלה לאברהם אבינו, שיש לעשות משפט וצדקה יחד. יצחק נולד 

חדשת, הוא פרסם את האמונה באל  מידת הדין. לאברהם אבינו הייתה אישיות מ –זאת מהפכת סדום ועמורה  
אחד בעולם, ולכן אברהם אבינו היה אדם יוזם ופועל. אצל יצחק אבינו המצב הפוך, אישיותו היא סבילה,  

נפעלת. בדרך כלל זוהי עמדה רעה, כיון שקבלת השפעות מבחוץ עלולה לגרום לכניסה של גורמים שליליים 
סנן את ההשפעות החיצוניות עליו. כאשר אדם יוזם ופועל  לנפש האדם. כאשר אדם הוא נפעל קשה לו יותר ל

הוא מטביע את חותמו על המציאות, ואילו אדם נפעל נותן למציאות להטביעה את חותמה עליו. אלא שיצחק  
אבינו יודע כיצד להיות נפעל. הוא יודע מאיזה גורמים כן לקבל השפעה ומאלו לא. זוהי עמדה מיוחדת מאוד, 

לזהות את השלמות, את האידיאל, באינטואיציה הבסיסית שלו, ולשאוב את השלמות לעצמו.  יצחק אבינו יודע 
יצחק אבינו יכול לחיות חיי נפעלות אמיתיים. זוהי שלמות יותר עליונה, בדרגה גבוהה יותר אפילו מהפועל  

ם בנו, אלא רק והיוזם. דוגמא לחיי הנפעלות של יצחק אבינו היא בחתונה שלו. אברהם אבינו כלל לא מדבר ע
עם אליעזר. כאשר אליעזר חוזר עם האשה המיועדת, ויצחק שיצא לשוח בשדה רואה את שיירת הגמלים, הוא  
מיד מבין שזו אשתו. כלומר הוא מזהה באינטואיציה הבסיסית שלו, שאכן רבקה היא האשה המתאימה לו. הם  
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אימו וייקח את רבקה ותהי לו לאישה ויאהבה  נפגשים ומיד נאמר )בראשית כד, סז(: "ויביאה יצחק האוהלה שרה
לא מצאנו אצל שאר האבות ביטויים כה פשוטים וישירים כמו "ויאהבה". יצחק אבינו   ויינחם יצחק אחרי אימו"

היה בדרגה כה גבוהה, שהוא לא היה צריך בירורים על מנת לדעת עם רבקה מתאימה לו, הוא ידע זאת. )יצחק  
תאימה לו מבחינה אלוקית, ורק אחר כך יבואו הרגשות האנושיים של אהבה. זוהי  אבינו יודע שרבקה היא המ 

מאורע אחר אצל יצחק אבינו המלמד על הנפעלות שלו, הוא  מדרגה גבוהה מאוד, שאין אדם פשוט זוכה לה(.
א יודע  אופן נתינת הברכות לבניו. יצחק אבינו לא יוזם את נתינת הברכות, מרמים אותו. לכאורה יצחק אבינו ל

מה בדיוק מתרחש, אך הוא יודע שיהיה בסדר. יעקב אבינו מגיע לקבל את הברכות כאשר הוא לבוש בבגדי עשו.  
ויאמר יצחק אל יעקוב גשה נא ואמושך בני "  כג(: –יצחק אבינו חש שיש כאן צורך בברור )בראשית כז, כא  

יאמר הקול קול יעקוב והידיים ידי עשיו. ולא  האתה זה בני עשיו אם לא. וייגש יעקוב אל יצחק אביו וימושוהו ו
התורה אומרת לנו שיצחק לא הכירו. הוא חשב שאין זה יעקב,  הכירו כי היו ידיו  כידי עשיו אחיו שעירות ויברכהו"

  שהרי "הידיים ידי עשיו", אך זהו גם לא עשו שכן "הקול קול יעקב". מדוע יצחק אבינו לא החליט במי מדובר?
נו הבין שאין זה משנה אם האדם שלפניו הוא יעקב או עשו. העיקר הוא שלפניו עומד אדם  אלא יצחק אבי

המתאים לתיאור של: "הקול קול יעקב והידיים ידי עשו", כיון שרק מי שיש לו את קול יעקב ואת ידי עשו ראוי  
עשו מגיע לקבל את  לקבל את הברכות. יצחק אבינו סומך  על הקב"ה שיזמן לפניו את האדם הנכון. ואכן כאשר 
 "ואת אחיך תעבוד".  ברכתו והאמת מתגלה ליצחק אבינו והוא מאשר את הברכות הראשונות )בראשית כז, מ(:

 )הרב שרקי( 

יצחק אבינו בוודאי לא חשב שעשו בנו הגדול הוא אחד מצדיקי הדור. הוא בוודאי גם הכיר את מעלתו העצומה של בנו הקטן יעקב. 
מספרת לנו שיצחק אהב את עשו ורבקה את יעקב? ובכלל האם יתכן שרבקה לא אהבה את בנה הבכור עשו? אז מדוע הפרשה 

או שיצחק חס ושלום לא אהב את בנו יעקב? הרי שניהם היו הבנים שלהם ובוודאי שיצחק ורבקה אהבו את שניהם. אלא שמכאן 
צריך לדייק בלשון  ועצומים בעזרת הענקת אהבה לזולת. ניתן ללמוד כלל חשוב לחיינו, כיצד ניתן להביא לשינויים גדולים

רבקה אוהבת את יעקב כי זה הדבר הכי טבעי בעולם לאהוב .  "”יעקב את אוהבת ורבקה …ויאהב יצחק את עשו"“הפסוק: 
אדם טוב עם מידות טובות. זוהי אהבה שאינה תלויה בדברים חיצוניים אלא פשוט לאהוב, לכן רבקה אוהבת, בלי מאמץ ובצורה 

טפל בו ולחנך אותו, טבעית ורגילה. אך עשו הוא הילד הבעייתי, המידות שלו מקולקלות, הוא מתנהג בצורה לא טובה, לכן צריך ל

, אותו שיחנכו צריך לא יעקב שהרי, האמתית העבודה נמצאת בעצם שם. ”ויאהב“לכן יצחק צריך להתאמץ ולעשות פעולה של 
ה ותמיכה כדי להפוך עצמו לצדיק ולהצליח לשבר את המידות. צריך עזר הרבה צריך בוודאי עשו אך, זה ללא גם עצום צדיק הוא

 ק אותו ולהתפלל עליו שיצליח להשתנות לטובה, ואת כל זה ניתן להשיג רק עם הרבה השקעה ואהבה.לעבוד איתו הרבה, לחז
כשיש ילד בעייתי מתוך קבוצה של ילדים, הוא בדרך כלל יקבל את מירב תשומת הלב. שהרי הילדים האחרים יכולים להסתדר 

ע באופן טבעי, תמיד אפשר לעשות כמו יצחק אבינו פעולה גם בלי זה, אך הילד הבעייתי תלוי בנו וזקוק לנו. גם אם זה לא מגי

השיטה הזו פועלת בכל שינוי שנרצה להביא. אם נעשה את הדברים מתוך כעסים,  די להביא אהבה.כ לפעול, ”ויאהב“של 
ר נעשה דאגות, שנאה ושאר רגשות שליליים, בוודאי שלא ייקח הרבה זמן עד שיאזלו לנו כל הכוחות וניכשל במשימה. אך כאש

את הדברים מתוך שמחה ואהבה, יהיה לנו הרבה כוח להמשיך עוד ועוד. כשאנו רוצים להביא שינויים לחיינו, נוכל פשוט להעניק 
אהבה. בין אם זה לעצמנו כדי לתת לנו הרגשה טובה שתביא רצון ומוטיבציה לשינוי, ובין אם זה לאחרים ובכך נקרב אותם אלינו 

לא אוהב לשמוע שהוא נוהג לא כשורה, שלא אוהבים את מה שהוא עושה ושבאים אליו בתלונות. רק כך שישמעו לנו. אף אחד 
כאשר ישנה אהבה אמתית, כאשר הדברים נעשים בדרכי נעם ואנו יודעים שהאדם המבקר אותנו רוצה בטובתנו האישית בלבד, 

 התוכחה ומצוות זכות לכף יהודי כל נדון בה גדולה ישראל לאהבת ה”רק אז נוכל לקבל את הדברים ולצמוח מהם. שנזכה בע
 ולהטיב. לעזור כנה ורצון אמתית אהבה ומתוך נעם בדרכי רק תגיע

  

 

 

 

 

 המגיד ממזריטש: -האושפיזין החסידי

 את  כיסו וקרח כפור כי ראה מביתו כשיצא. במקווה לטבול ריטשְזֶבוקר אחד ביקש המגיד ממ 

לא ידע המגיד מה לעשות,  . עליה לעמוד אפשר ואי כציפורן חלקה האדמה שנעשתה עד הארץ

והנה, כשהתיישב על הארץ והחל   ולבסוף החליט לזחול על ידיו ורגליו אל בית הטבילה.

לזחול, מיד חרבו פני האדמה, ולא היו עליהם שום כפור וקרח.היה זה מעשה שטן, שרצה  

נגד הדברים המונעים אותו מעבודת לנסותו אם יתגבר ויתחזק בעבודת השם, ויאמץ את כוחו כ

בדרך בא אליו השטן ואמר לו: "רבי, דע לך כי  קם המגיד מן הארץ והלך אל המקווה. הקודש.

נכבדת בעיני מאוד, כיוון שראיתי כי הניסיון שעשיתי לך לא עלה בידי, ולשווא עמלתי להפריע 

מה עכשיו מנסה אתה  מיד השיב לו המגיד ואמר: "רשע שכמותך! יודע אני לך מעבודתך."

  ואתה(. יב, לו תהלים' )הָואֲ גַּ  לֶגֶר יִנֵאֹבותְּ  לַלהביא אותי לידי גאווה. מהר ולך מכאן! 'א – לעשות 

ׂ  שַה, ָךְּב' ה רַעְגִי' –   (!"מיהר השטן וברח משם. ב, ג זכריה' )ןטָ ָּ
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שבע' רומזת לכך שיצא -את יציאתו של יעקב אבינו לחרן מתארת פרשתנו במילים: "ויצא יעקב מבאר שבע". מבאר המדרש, שיציאתו מ'באר
המדרש מוסיף ומסביר, ששבועתו של   "מבארה של שבועה. אמר )יעקב(, שלא יעמוד עלי אבימלך ויאמר הישבע לי, כשם שנשבע לי זקנך".

ישראל במשך שבעה דורות )מאברהם עד משה(. בפועל התעכבה הכניסה לארץ -ישראל לארץ-גרמה לעיכוב כניסתם של בניאברהם לאבימלך 
דור נוסף, שכן רק יהושע הכניס את העם לארץ, וזאת משום שגם יצחק נשבע לאבימלך ובכך עיכב את הכניסה בדור נוסף. לכן יצא יעקב 

דברי המדרש מעוררים כמה שאלות. ראשית, אם אברהם ויצחק לא חששו להישבע לאבימלך,   מלך."מבאר שבע", כדי שלא יצטרך להישבע לאבי
שבע? ומצד שני, איך ייתכן שאברהם ויצחק נשבעו לאבימלך מבלי -מדוע דווקא יעקב חשש מפני השבועה, עד שכדי שלא להישבע יצא מבאר

"יצא ממנו  -המהותי שבין אברהם ויצחק לבין יעקב. אצל אברהם  התשובה נעוצה בהבדל ישראל לארץ?-לחשוש לעיכוב כניסתם של בני
ההבדל הזה מעיד על שוני מהותי  "מיטתו שלמה", וכל בניו היו שלמים בקדושתם. -"יצא ממנו עשיו". לעומת זאת, יעקב  -ישמעאל", ואצל יצחק 

לתוך העולם הגשמי, אך היה הבדל ביניהם: אברהם בעבודתם. כל שלושת האבות עסקו בהפצת שמו של הקב"ה ובהחדרת הקדושה האלוקית 
ויצחק לא הצליחו להפוך את הרע לטוב, אלא לכל היותר הגיעו למצב שהרע לא נלחם בהם. לכן יצאו מהם ישמעאל ועשיו, וגם פעולתם בעולם לא 

אף של מקום" -שה. הוא הלך לחרן, "חרוןלקדו -לעומת זאת, יעקב היה בו הכוח להפוך את הרע לטוב ואת הפך הקדושה  הייתה קבועה וסופית.
לאור זאת יובן מדוע  בעולם, כדי לברר את המקום הזה ולהפוך גם אותו לקדושה. הקדושה אצלו הייתה מושלמת, ולכן זכה ש"מיטתו שלמה".
ם בהם, כרתו ברית עם אברהם ויצחק נשבעו לאבימלך, ואילו יעקב נמנע מכך. אברהם ויצחק, שעבודתם היא להביא לידי כך שהרע לא יילח

אבימלך, כדי שלא יתנגד להם ולא יפריעם בעבודתם; אולם יעקב, שעבודתו היא להפוך את הרע לטוב, לא היה יכול לכרות ברית עם אבימלך, 
ד שהוא ובכך להניח מקום למציאות של ניגוד לאור האלוקי.דווקא הדרך של יעקב אבינו, הפעולה היסודית והעמוקה בתוך מציאות העולם, ע

"לא כאברהם שכתוב  -ישראל לארץ. וגם הגאולה העתידה לבוא תהיה בזכות יעקב -עצמו מתהפך לקדושה, היא שהביאה לידי כניסתם של בני
 צדקנו בקרוב ממש. -בביאת משיח -בו הר... אלא כיעקב שקראו בית" 

 )דבר מלכות לפרשת ויצא(

 יעקב..."...במטו מנך "
קונה מעשו את הבכורה ולאחר מכן נכנס לאביו ומתחזה לעשו כדי לקבל את הברכות. כעת אנו רואים  ראינו איך יעקב

כיצד הוא מתמודד עם לבן הארמי בתחבולות ומרמות. בהמשך נגלה שגם בניו לא מספרים לו את האמת בקשר 
קב הוא איש האמת. אז איך זה להיעלמות יוסף. ידוע שאברהם הוא איש החסד, יצחק מייצג את מידת הגבורה, ואילו יע

את השאלה הזו צריך לשאול גם לפני כן בקשר לאברהם ויצחק. אברהם שמייצג  שכל חייו רודפים אותו רמאויות ושקרים?
את מידת החסד התנסה בנסיונות רבים, הנסיונות האלו מראים את גבורתו של אברהם. כשאדם שוחט את בנו זה מראה  

יות בעל גבורה. העניין הוא שניסיונות האדם נמצאים דווקא היכן שקשה לו. זו לא חכמה להיות על מידת הדין, הוא חייב לה
איש צדיק בתוך מערה, או להיות מנומס כשכולם מסביבך מדברים אליך יפה. הקדוש ברוך הוא יזמן אלינו את המצבים 

כשם שאדם שרוצה לחזק את גופו ירים  המתאימים לנו בין אם נרצה בכך או לא, אז עדיף להיות מוכנים ולעמוד בהם.
משקולות כבדות, וככל שהן יהיו כבדות יותר כך השרירים שלו יתפתחו, כך גם הניסיונות שאנו עוברים נועדו לפתח את 

יעקב   השרירים הרוחניים שלנו. ככל שניתקל בניסיונות אותם נצליח לעבור, כך נתחזק מבחינה רוחנית ונתקן את נשמתנו.
יש האמת דווקא בגלל כל השקרים שרדפו אותו. אם כולם מסביבו היו אנשי אמת, אז הוא היה עוד אחד כמו אבינו הוא א

, גר אצל לבן הארמי )הרמאי( ואינו מקבל אמת אפילו מהבנים שלו, אז ”ציד בפיו”כולם. אך כאשר הוא גדל עם עשו ש
ומק יותר, ניסיונות רבים פוקדים אותנו כדי לחזק לאחר שהוא מתמודד עם כל זה ניתן להכתיר אותו בתור איש האמת. בע

את בטחוננו בקדוש ברוך הוא. להבין שאנחנו עפר ואפר ואנו צריכים לעשות את רצונו. לפעמים נראה לנו שאנו יודעים 
מה רצונו מתוך הנהגה כלשהי שהוא הראה לנו, אך האמת היא שכל מקרה נידון לגופו. אותו בורא שציווה אותנו למשל 

וצם למרות הסכנה עושה הפך רצונו   ”מתחסד”ום ביום הכיפורים מצווה אותנו לאכול כאשר ישנה סכנת חיים. אדם שלצ
של הבורא וכלל לא עומד בניסיון. אותו בורא שציווה אותנו על צער בעלי חיים, מצווה אותנו על שחיטת הקורבנות בבית 

קחת חלק בזה. אותו בורא שציווה אותנו לא לרצוח, מצווה  המקדש. גם הצמחוניים שחסים על בעלי החיים מוכרחים ל
אותנו להרוג במיתות בית דין שיכפרו לאדם שעבר עבירות מסוימות במזיד. אותו בורא שציווה אותנו ללמוד תורה, ציווה 

 אלא, כך לע אותנו ציווה הוא ’למה‘אותנו לעזוב את זה לפעמים כדי לעזור לאישה או לחנך את הילדים. לא שייך לשאול 
 מתוך הדברים את עושים אנו כאשר. אחר דבר על להפך אותנו לצוות יכול, מסוים דבר על אותנו שציווה בורא אותו
דר לנו. אז אנו חושבים שאנו חכמים יותר מהבורא חס ושלום  ומסת נוח זה כי עצמנו בשביל זה את עושים אנו, הבנה

ושלום טעה ושאולי אנחנו רחמנים יותר ממנו. אך כאשר אנו מבינים שהבורא ושאולי כשציווה על השחיטה למשל אז חס 
חכם יותר מאיתנו, אנו מבינים שצריך לעשות את רצונו, מבלי שום קשר לנוחות או להתאמה של הדבר לאופי ולמידות 

 ון.שלנו. לכן הניסיונות האמתיים של האבות הקדושים הם דווקא במקומות הקשים שהולכים נגד כל היגי
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 האדמו"ר הזקן: -האושפיזין החסידי

"כל ענין החסידות הוא  כאשר נשאל האדמו"ר הזקן מה עניינה של תורת החסידות, הוא ענה: 

- השגות כל ההשכלות העשירות ביותר של תורת החסידות, כל כלומר,  לשנות טבעיות מדותיו."

ההבנה הנרחבות וכל עומקי מעמקיה של תורת החסידות המקיפים את שלושת המוחין, חכמה 

מכוונים לשנות את טבעיות  – בינה ודעת שבנפש האלוקית שהיא חלק אלוקה ממעל ממש 

חסר כל עניין  – מדותיו.יש לזכור ואסור לשכוח אף לא לרגע, שכאשר חסר בעבודה בפועל 

חסידות ועוסקים בהשכלת והבנת החסידות ואין הדברים משפיעים על   החסידות, ואלו שלומדים

עבודה בפועל, הרי הדבר מורה שלימוד החסידות שלהם התעוות ועבר לצד אחר, שהרי כל 

עניין החסידות הוא לשנות טבעיות מדותיו, דבר הנעשה רק על ידי עבודה פנימית יום יומית 

 שה. בכל שלושת לבושי הנפש: מחשבה, דיבור ומע
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 משה..."...במטו מנך "
אנו מתקדמים לקראת חג הפסח עת בו בני ישראל יוצאים מעבדות לחרות, משעבוד לגאולה והופכים  מעבדים לעם 

שיוצא ביד רמה, בדרכו לקבלת התורה ולארץ המובטחת. באופן טבעי כאשר מסתכלים על מהלך שכזה אנו מחפשים 

הוביל את העם לקראת הישג גדול שכזה, וכשאנו פוגשים אותו לרוב השאלה הראשונה שאנו מיהו המנהיג ש

וכאן ממתינה לנו  היכן הוא צמח? היכן גדל אותו משה רבנו שהולך ומושיע את עם ישראל ? -שואלים את עצמנו היא 

שהוא גדל עם ה"עמך" הפתעה לא פשוטה, היום אנו רגילים שכל מי שרוצה להנהיג מנסה כל הזמן להוכיח לנו 

שהוא מכיר את העם, מבין את העם בגלל שגם הוא גדל בשכונה הזאת במציאות הזאת וכו'.. כמובן שמאחורי גישה  

זה עומדת מחשבה לכאורה הגיונית, שאומרת מי יכול להוביל אנשים מי יכול להנהיג אנשים מי שהיה במצב  שלהם 

ם. ההיגיון הראשוני אומר מי שלא עבר כמוני את הדברים לא יוכל מבין אותם, מרגיש אותם וגם ידע להושיע אות 

באמת לעזור לי. נבדוק אפילו את עצמנו כמה פעמים כאשר אנו נפגשים עם אנשים שונים אנו מנסים לתת להם 

"אחי אל תסתכל אליי כך גם אני ..." לפעמים אומרים את זה ממש ולעיתים משדרים את זה דרך  -הרגשה של 

ויים. ולהפתעתנו כאשר אנו עוברים על קורות החיים של משה רבנו אנו פוגשים מציאות שונה לחלוטין. מסרים סמ

העם קורס תחת הסבל ומשה גדל לו בנחת בבית פרעה. העם זועק לאלוקים ומשה רבנו נמצא בכלל במדבר או אצל 

כלי העבודה ויצעק "שלח את עמי"?? יתרו. היכן המנהיג שציפינו לו? היכן המושיע שיקום מתוך המצוקה יזרוק את 

 אין ספק שמדובר כאן בסוג מנהיגות שלא ציפינו לו.

בא להגדיר את משה רבנו המהר"ל מגדיר אותו כ"נבדל". לכאורה הגדרה זו נתפסת  לא סתם כאשר המהר"ל מפראג

נהיג. מסביר אצלנו כתכונה שלילית אבל המהר"ל בא להסביר לנו שזו אולי התכונה הבסיסית שאליה נדרש מ

המהר"ל שהמנהיג האמיתי לא יכול להיות שקוע בתוך המציאות כמו העם, כי אז מהיכן ישאב כוח להוביל הובלת 

אמת את כל הסובבים אותו ,מנהיג אמיתי זה לא האדם שיודע לצועק יותר חזק מכולם או הכי בולט וכריזמטי. מנהיג 

היום יומית ולראות את התמונה הכללית. המנהיג האמיתי זה אמיתי זה אותו אדם שמצליח להתרומם מעל המציאות 

אותו אדם שמצליח להרים את עצמו מעל למצוקות היום יום ולקבל החלטות מהמקום הנקי והאמיתי. אומרת הגמרא  

"אין החבוש מתיר את עצמו מבית האסורים" אדם שתקוע בתוך קושי מסוים לא יכול לשחרר את עצמו מתוך אותו 

דרש לאדם חיצוני שיעזור לו. על אחת כמה וכמה אין האדם יכול להוביל ציבור כאשר הוא בעצמו עדיין קושי אלה נ 

קשור לאותו הסיבוך, ולכן מסביר המהר"ל, היה הכרח במציאות שמשה יגדל מחוץ למציאות הקושי והסבל של בני 

בדים" שרוצה קצת לשפר מציאות  ישראל, כי כאשר אנו מדברים על מנהיגות אמיתית אנו לא מדברים על "ועד עו

קיימת, לא מדברים על אדם שנמאס לו שכך המצב, ורוצה לעשות את המציאות קצת יותר טובה אלא מחפשים אדם 

שמצליח לראות את הצורך העמוק והאמיתי של העם ומכוח זה פועל ומוסר את נפשו. וזו היתה עיקר תכונת 

 ביל לא את עצמך ולא את האחרים מתוך לחץ קושי או מצוקה. אין שום אפשרות להו מנהיגותו של משה רבינו.

הרמח"ל מביא לנו משל שבא לחדד את הנקודה הנ"ל. הרמח"ל משווה את עולמנו ל"גן המבוכה" גן של מבוך  

שהאנשים רצים בתוכו ללא הבנה אמיתית מה ממתין להם מאחורי הסיבוב ומעל הגן ישנה "אכסדרה" מרפסת  

כל העסק נראה אחר לחלוטין שם אולי האדם לא יכול לרוץ כמו למטה אבל שם רואים את  שאליה עומד המלך, משם 

 התמונה השלמה שם לא חיים רק את הרגע אלה שם מצליחים לראות ולחשוב גם שני צעדים קדימה.

גם כיום אנו רואים שישנם שתי סוגי מנהיגים. יש מנהיגים שרצים בעצמם בתוך המבוך ,נכון יש להם ביטחון עצמי  

והם יודעים לדבר ואולי אפילו לצעוק, אבל בתכלס הם נמצאים עדיין עמוק בתוך המבוך ואין להם יכולת אמיתית 

רה חריפה "פני הדור כפני הכלב" נכון גם הכלב רץ להוביל אנשים להנהיג אנשים ,על אנשים האלה אומר הנביא בצו

קדימה ונובך אבל מי שמבין בכלבים יודע שהכלב לא באמת רץ קדימה אלה בכל כמה רגעים הכלב יעצור ויסתכל  

לאחור היכן אדונו, כך גם מתנהג אותו "מנהיג" הנמצא בתוך המבוך ומשדר לכולם אני מוביל, אבל תכלס הוא ממש 

.. אבל מצד שני יש את המנהיג שהצליח להתרומם למרפסת ,נכון יכול להיות שאותו מנהיג לא יודע תקוע כמו כולם.

תית להנהיג, יש לו יכולות באמת להנחות ילצעוק ולהתלהב שם למטה עם כולם אבל המנהיג הזה יש לו יכולת אמ

נו וזה בדיוק המנהיגים שכ"כ זו היתה דרך מנהיגותו של משה רב את היחיד ואת הכלל מה הדרך הנכונה לילך בה.

אסור להתבלבל כאשר אנו מדברים על מנהיג אנו לא מדברים רק על מנהיג של מדינה או אוגדה  חסרים לעם ישראל.
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בצבא אנו מדברים על כל קבוצה וכל גרעין שקיים בסניף, בצבא, בישיבה או בכל מקום אחר. החברה כ"כ זקוקה  

עצמם ומתוך כך להוביל את הכלל להתבוננות יותר אמיתית יותר גדולה  למנהיגים שכאלה שמצליחים להנהיג את 

ונכונה על כל משימה ומשימה המתגלגלת לפתחו של דור של גאולה. אין ספק ככל שיהיו בקרבנו יותר מנהיגים 

 שכאלה אנו נזכה לראות איך הפרט והכלל והולכים אט ואט ומתקדמים לחיים שלמים טובים ושמחים.  

 "ישיבה"( )מתוך אתר

 

משה רבנו.  –בפרשתנו הגדושה בלקחים רבים ומוסרים עצומים, אנו פוגשים את האדם השלם עלי אדמות  

משה רבנו הוא גואלם של ישראל מידי שעבוד מצרים, והוא האיש אשר נבחר בידי ה' למסור לנו את  

?  התורה, המחייבת אותנו לנצח נצחים. כיצד זכה משה לאותה גדולה

" מראשית חייו, לא היה זוכה ולו מעיון בפסוק "טוב "ל נראה, כי אף שמשה היה מיוחס ו ים ובדברי חז

לפי טבע הדברים היה  –למקצת ממה שזכה לולא מסירות הנפש וההקרבה האדירה שהוא גילה. להפך 

ידי בת פרעה וגודל בארמון המלך, משה עתיד היה להיות מנוכר לעמו -מקום לחשוב שאחר שנלקח על

הוא נשאר נאמן לאמת גם   –רבות מצרים. אולם בנקודה זו בדיוק טמונה גדולתו של משה ושקוע בת

"עדיף  פרקטיקה"כשה  ," "אין בררה ( " אמרה אחרת, גם כשכל התירוצים היו באמתחתו אילו רצה 

" ועוד  "פיקוח נפש  ," "זה לא יראה טוב  ," "זה לא הזמן הנכון  ," "מה זה יועיל אם אסתכן  ," להשפיע מבפנים

(.ועו  ד ועוד

"ד וכך הוא כותב  "ל הי "ר הרב מאיר כהנא זצוק "י מאת מו דיוק נפלא בעניין זה אנו מוצאים בפרוש המכב

"א, בהם נאמר    –על פרק ב' פסוקים י'  לה לבן ותקרא שמו משה   "ויגדל הילד ותבאהו לבת־פרעה ויהי –י

אל־אחיו וירא בסבלתם וירא איש מצרי מכה המים משיתהו. ויהי בימים ההם ויגדל משה ויצא  ותאמר כי מן

"  איש  – עברי מאחיו

? ]לכאורה הביטוי מיותר, הרי ודאי שזה קרה בימים ההם![ ונראה שחל על מה   " "בימים ההם "מה זה 

", שהיו ימי משה ימים של עושר וכבוד וגדולה שהרי היה בן לפרעה ואהוב   "ויהי לה לבן שכתוב קודם לכן 

".  קאועליו, ובכל זאת, דו " של גדולה יצא אל אחיו  "בימים ההם

כאן טמון סוד גדלותו של משה רבנו. מסירות נפש ואהבת ישראל הן אבני היסוד של מנהיג יהודי. אולם כאן 

הנכונות להקריב דווקא כשישנן כל הסיבות שבעולם שלא לעשות כן, כשכל מי   –היה משהו מעבר לכך 

". הנכונות   "חבל. זה –שהיית שואל אותו היה אומר לך  לא בשבילך, אתה צריך להשפיע מתוך הארמון

לספוג גינויים מדתן ואבירם וכל האוחזים במיקרופון ובמקלדת, לפעול למען עם אשר בתמורה ממטיר  

עליך גינויים ורדיפות. לדעת שה' לבדו מכיר בגדולתך, שעה שזקני העם מתרפסים בפני פרעה ומכנים  

"צעיר קל "נער פוחז -אותך   ," " ועוד שלל כינויים שאתה יודע כי אינם נכונים, אבל  דעת "חסר אחריות  ,"

 העם הולך שבי אחר אותם מנהיגים שמבטיחים לו אי אלו הטבות שישיגו מפרעה.

  –בדידות מזהרת תוך נכונות לעשות את המוטל עליך, לומר את האמת ולשאת בכל התוצאות הכואבות 

ונזכה  ןייתר ממנו קורץ כל מנהיג אמיתי בעם ישראל. מי זהו החומר ממנו קורץ משה רבנו. זהו החומ

 ללמוד ולו משהו מאותם מושגים נעלים! 

 )  )ברוך מרזל

 האדמו"ר האמצעי: -האושפיזין החסידי

  אדמו"ר האמצעי הסתלק ביום הולדתו, ט' בכסלו. הרבי ציין בקשר לכך את מאמר חז"לה

ומחודש לחודש, שנאמר: את מספר ימיך "הקב"ה יושב וממלא שנותיהם של צדיקים מיום ליום 

שממנו רואים שיש מעלה מיוחדת בכך שהסתלקות הצדיק היא ביום לידתו כך  -אמלא" 

ששנותיו וימיו מלאים. הרבי מוסיף ומציין שאצל כל הצדיקים ישנה מעלה זו, שהקב"ה ממלא את  

אדמו"ר האמצעי,   שנותיהם, אלא שאצל רובם לא רואים זאת בגלוי ובגשמיות. וזו המעלה אצל

להחדיר את  -ענין זה מתאים לעבודתו במשך כל ימי חייו שאצלו התבטא הענין גם בגשמיות 

עניני החסידות הגבוהים גם בבשר הגשמי ובענינים הגשמיים; וכפי שהתבטא עליו חתנו, הרבי 

ם בכיוון זה ג. הצמח צדק: "אם היו חותכים לחותני אצבע, לא היה פורץ דם כי אם חסידות"

השפיע על חסידיו, כפי שהתבטא שרצונו "שכאשר שני אברכים נפגשים יחדיו בשוק, ידברו 

 .חסידות", וכן "שכאשר אברכים יבינו בכתר כמו בחמשת האצבעות, יהיה לו מכך סיפוק"
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 אהרון..." ...במטו מנך "
הבגדים הראשונים המוזכרים בפרשתנו הם האפוד  התורה מפרטת שמונה בגדים שהיו לאהרן, הכהן הגדול. שני 

חרוט שמו של אחד משנים עשר השבטים. מערכת שלמה של  , בו והחושן. האפוד נלבש כשצמוד אליו רכוס החושן
מנת להבטיח כי הם רכוסים וצמודים בצורה מוחלטת.  - טבעות, פתילים ושרשרות חיברה בין האפוד והחושן, על

החושן מעל האפוד". הגמרא, והרמב"ם בעקבותיה, מבינים שמדובר באיסור של  התורה אף מזהירה: "לא יזח  
הרב חנן פורת ז"ל הסביר את האיסור על בסיס  ממש. לכאורה, מה פשר האיסור בתזוזת החושן מן האפוד?

הפסוקים המופיעים מיד לאחריו: "ונשא אהרן את שמות בני ישראל בחושן המשפט על ליבו בבואו אל הקודש,  
רון לפני ה' תמיד" )שמות כ"ח, כ"ט(. שמותיהם של בני ישראל חייבים להיות על ליבו של אהרן, מבלי שתהיה  לזיכ 

אפילו מראית עין כאילו הסיח את דעתו מהם ולו לרגע אחד. החושן חייב להיות מוצמד ומהודק לאפוד במיוחד  
 ם ישראל כולו, על כל גווניו ושבטיו.כאשר אהרן מתקרב אל השם, נכנס אל הקודש ועסוק בעבודתו המכפרת על ע

אולם התורה מוסיפה ואומרת בפסוק הבא: "ונתת אל חושן המשפט את האורים ואת התומים, והיו על לב אהרן  
בבואו לפני ה', ונשא אהרן את משפט בני ישראל על ליבו לפני ה' תמיד". בין כפלי החושן היו חבויים האורים  

ל חייבים להיות על לבבו של אהרן ולא לזוז ממנו. -של הקב"ה. גם שמותיו של האוהתומים ובהם שמותיו הקדושים 
  שניהם, שמות בני ישראל ושמותיו של הקב"ה גם יחד, חייבים להיות מהודקים לליבו, בפרט בבואו אל הקודש.

שתי  פי הדברים שהבאנו, דומה, כי -הגמרא מסתפקת האם הכהנים הם שליחי הקב"ה או שליחי עם ישראל. על
התפיסות נכונות גם יחד. אהרן הוא האדם היחיד שנבחר להיכנס אל קודש הקודשים. במקביל, אהרן הוא גם מי  

שמשכין שלום בין אדם לחברו. עם כל מעלתו הרמה וקירבתו הגדולה לקב"ה, הוא מתעניין באנשים, רגיש 
דמותו   ביכולת לתווך ולהשכין שלום. למצוקותיהם וקשוב למריבותיהם. אהרן ניחן, לצד מעלותיו כאיש קודש, גם

של אהרן משתקפת בספרות חז"ל כמופת מעורר השראה הקורא ליישום פרקטי. אהרן הוביל את הציבור לערכים 
וקירב לתורה, אולם בראש ובראשונה, וללא כל סתירה, הוא אהב את הבריות. ידוע הדיוק של הרב צבי יהודה הכהן  

מנת לקרב אנשים לתורה. הוא אהב את הבריות אהבת אמת; -רן לא הייתה עלקוק זצ"ל שאמר, כי אהבתו של אה
כזו שאיננה תלויה בדבר, כמאמר המשנה: "אוהב את הבריות ומקרבן לתורה" ולא אוהב את הבריות כדי לקרבן  

ה אהבה פשוטה של הבריות, לא זו בלבד שאיננה סותרת דבקות בחזון ואת היכולת להוביל אליו. היא עצמ  לתורה.
העובדה שאהרן לא שוכח לרגע את העם, גם בזמן היותו עסוק בעבודת  הגשמת החזון ודוגמה אישית ליישומו.

הקודש, מבטאת את ענוותנותו. זהו מודל ההנהגה המשותפת, שבה אהבה נטולת אגו, כמו זו שהייתה בין שני  
מנהיגותי שפרשתנו ודמותו של אהרן מהווה מופת לכל העם. נקווה, כי המודל ה -משה ואהרן  -האחים המנהיגים 

 מציבים לנו, יעוררו בנו ובמנהיגינו השראה. 

 

 

 

אהרן זכה בכך משום שכאשר ראה שמשה, אחיו הצעיר, נבחר על ידי הבורא להיות מוציאם של ישראל 

אחיו הקב"ה מודיע למשה שאהרן  ."חז"ל לומדים זאת מן הפסוק "וראך ושמח בליבו. ממצרים, לא קינא בו
לא מקנא בו, אלא להיפך הוא ישמח שאחיו הקטן נבחר להנהיג את העם ולא הוא. ואכן משה מוכן לקבל את 

"ושמח בליבו" בבחירתו של משה רבנו. באותה שעה  –השליחות שהקב"ה מטיל עליו. אהרן שמח בשלמות 
הוא הבכור הראשון שאהרן שמח, הוא נבחר להיות הכהן הגדול, וזרעו זכה בכהונת עולם. אהרן הכהן 

בהיסטוריה שלא קינא באחיו הקטן שהיה גדול ממנו, אלא להיפך שמח בכך. הוא התגבר על הטבע האנושי 
שלו, דבר שכל הבכורות הקודמים לו נכשלו לעשות. לכן אהרן שהתגבר על הטבע נבחר לייסד את שושלת 

היה הראשון שהצליח לתקן   רןהכהונה, שהתעלתה מעל הסכלות האנושית, היא הקדושה העל טבעית. אה
את הבכורה, ולכן הוא זכה להחליפה. זוהי זכותו המקורית של אהרן. לאהרן היתה סיעתא דשמיא שעזרה 

 .לו להתגבר על טבעו, וזו היא העובדה שהוא היה כהן מלידה
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 הצמח צדק: -האושפיזין החסידי

אחד מחסידי אדמו"ר הצמח צדק היה מהדר מאד בקיום המצוות. בפסח היה מקפיד, ונזהר מאד  

יותר של חמץ. עד כדי כך שהוא נמנע מלבוא אל אדמו"ר הצמח צדק מכל חשש, אפילו רחוק ב

בכל ימי הפסח, מחשש שמא יכבדוהו במאכל או במשתה ולא יוכל לסרב בפני הרבי. רק ביום 

. כאשר לרבישרויה, הרשה לעצמו לבוא כמו טוב שני של גלויות כאשר מקילים בכמה עניינים 

ואמר: "דע לך כי נכשלת בשוגג בחמץ בפסח! לך הבחין בו אדמו"ר הצמח צדק הוא פנה אליו 

מהר ובדוק את הבאר שבחצר ביתך". רץ החסיד לביתו, בדק את באר המים שבחצרו, והנה שוד 

חמץ גמור! כשהוא מבוהל נכנס לצמח צדק הוא שאל  -ושבר, כיכר חמץ צפה על פני המים 

כך מלמעלה?!  -ד כלאותו שלוש שאלות: השאלה הראשונה הייתה, למה מגיע לו עונש כב

שאלתו השנייה הייתה מדוע לא הזהיר אותו הרבי מאכילת חמץ?! והדבר השלישי, הוא ביקש 

מהרבי "תיקון" על העוון החמור שנכשל בו. ענה לו אדמו"ר הצמח צדק: על שאלתך הראשונה, 

אין זה עונש שמגיע לך, אלא זו תוצאה ישירה  – למה מגיע לך להיכשל בעוון כה חמור 

נהגותך. אמנם על האדם לעשות כל מה שביכולתו שלא ייכשל חלילה באיסור, אך הוא מהת 

תמיד צריך לעזר ולסיוע מלמעלה, מכיוון שאתה עשית כל כך וסמכת רק על עצמך, ולא סמכת 

גם על הקב"ה, לכן קרה לך מה שקרה.  לשאלתך השנייה, התשובה היא, כי פשוט לא ראיתי 

ששת לאכול בביתי ולא הגעת לכאן בכל ימי הפסח. ולבסוף נתן לו אותך מול עיניי, אתה הרי ח

 הרבי "תיקון תשובה" על כל מה שקרה...
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 יוסף..." ...במטו מנך "
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

שתי אחיות, שתי נשותיו של יעקב, ושתיים מאמהות עמֵנו. אולם על אף המשותף ביניהן, כל אחת מהן מייצגת    –רחל ולאה 

ה"קורות" הוא חז"ל מתארים את אמותינו כ"שתי קורות מפולשות מסוף העולם ועד סופו", תפקידן של  עולם בפני עצמה.

להחזיק את הבית או את התקרה והתורה שאומרת: "וללבן שתי בנות" כוונתה לשתי בונות, שתי נשים הבונות את בית ישראל. 

העמדת הבניין לדורות, זהו   – אבל חכמים לא מסתפקים בתואר "קורות", הם מוסיפים "מפולשות מסוף העולם ועד סופו" 

התורה אומרת: "וללבן   טים בלבד, אלא עיצובם והעמדתם לבניין בית ישראל לדורותיו.עניינם של האימהות, לא הולדת השב

וחז"ל מסבירים מהו "עיני   שתי בנות, שם הגדולה לאה ושם הקטנה רחל. ועיני לאה רכות ורחל היתה יפת תאר ויפת מראה".

לרבקה שתי בנות יש לו ללבן, גדולה    לאה רכות": שהיתה שומעת על פרשת דרכים בני אדם שהיו אומרים: שני בנים יש לה

לגדול וקטנה לקטן. והיתה יושבת על פרשת דרכים ומשאלת: גדול מה מעשיו? איש רע הוא מלסטם בריות, קטן מה מעשיו?  

איש תם יושב אוהלים, והיתה בוכה עד שנשרו ריסי עיניה וכו'. כלומר, הפעם הראשונה בה אנחנו נפגשים עם לאה, רואים אנו 

אלא גם לאחר שזכתה לשאת את יעקב   נה ושאיפתה שלא לשאת את עשו הרשע אלא לזכות להידבק ביעקב הצדיק.את רצו 

הצדיק על ידי רמאותו של אביה לבן, יעקב אבינו אינו חפץ בה, כמו שנאמר: "וירא ה' כי שנואה לאה ויפתח את רחמה ורחל  

הרגשה שלה בלבד, רבש"ע מעיד על כך שלאה שנואה. ואומר על עקרה". פסוק זה מפי ה' הוא, ה' ראה כי לאה שנואה אין זו 

כיון שראה יעקב מעשים שרמתה לאה באחותה נתן דעתו לגרשה, וכיון שפקדה הקב"ה בבנים אמר: לאמן של אלו  :כך המדרש 

ואילולי  אני מגרש? ע"כ. כלומר, שיעקב אבינו מאשים את לאה ששיתפה פעולה עם אביה הרמאי, ורוצה לשלחה מעל פניו, 

ולעומתו לאה, ממשיכה להשתוקק ולרצות להידבק ביעקב הצדיק, ולכן כמעט בכל שמות הבנים    שילדה לו בנים, היה מגרשה.

"שמע ה' כי   –"ראה ה' בעניי כי אתה יאהבני אישי", שמעון  –דחייתה אצל בעלה: ראובן  -שנולדו לה מזכירה לאה את אהבתה 

זו מהותה של   "כי נתתי שפחתי לאישי". - "הפעם יזבלני אישי", יששכר –ה אישי אלי", זבולון "הפעם ילוו   –שנואה אנוכי", לוי 

לאה אמנו, השתוקקות וציפיה לקדושה, רצון להידבק בצדיק, גם אם הצדיק מסרב ומתרחק ממך, ובספה"ק מי השילוח מסביר 

פורשת בעיני כל, שהיו מכירין בפרצוף הולד מה  שדבר זה רמוז בשמה של "לאה" וז"ל: כי בדורות הראשונים היתה זו חכמה מ

שיהיו מידות טבעו, וזה ג"כ שהיה לבן קורא לבנותיו שמות כפי שהיה מכיר בטבעם של כל אחת... ושם לאה היא לשון נלאה  

שהיתה תמיד נלאה וצמאה לישועות השי"ת. בזוה"ק )פרשת ויצא דף קנח.( מובא: "כל עובדוי דלאה באתכסיא אינון... 

תכסיא לאה במערתא דכפלתא". ובמקום אחר )פרשת וארא דף כט:(: "אבל רזא דמילה דרחל ולאה תרי עלמין נינהו, חד  וא

כלומר רחל היא בבחינת "איתגליא" ואילו לאה בבחינת "אתכסיא". וכפי שמסביר את  עלמא דאתכסיא וחד עלמא דאתגליא".

ת השבין, שמעלת רחל נראית לעיניים, היא נקראת "יפת תואר ויפת  הדברים הרה"ק רבי צדוק הכהן מלובלין זי"ע בספרו תקנ

מראה", מה שאין כן בלאה נאמר שעיניה רכות, שלעיני בני אדם היתה בעלת מום, אך שזה רק למראית בני האדם. יעו"ש  

אים בו כיהודי פשוט  מעשיו מכוסים ולא ניכרים כלפי חוץ, הסובבים רו -כלומר לאה מסמלת את העובד מתוך "איתכסיא"  דבריו.

ואף מזלזלים במעשיו, הוא לא מקבל עידוד ותמיכה מהסביבה, ואף יותר מכך הצדיק מתרחק ממנו ומסרב לקבל את קרבתו  

אליו. ובכל זאת הוא עומד איתן ומתגבר על כל המניעות והמפריעים )וראוי לציין את דברי הזוה"ק פרשת חוקת דף קפג. בענין  

כולם מי שלא ניכר ולא התגלה, וכל דבריו הם סתומים. זה הוא זכאי, חסיד, השומר את מצווות התורה  זה וז"ל התרגום: טוב מ

יוסף, מושלך לבור על ידי אחיו המקנאים בו ,ולבסוף נמכר  לשיירת  סוחרים בדרכה למצרים. ושם   -בפרשתנו מסופר על מכירת יוסף
באחד הבקרים  מבחין יוסף ששר  לכלא. -אשתו של פוטיפר מעלילה על יוסף עלילה והוא מושלך לבורנמכר למשרת בבית פוטיפר. 

הם מספרים לו על  ”מדוע פניכם רעות היום?“-יוסף ניגש אליהם ושואל אותם  המשקים ושר האופים הנמצאים איתו בכלא עצובים.
האופים נתלה כפי פתרונו של יוסף ,לאחר זמן ,פרעה חולם חלום  שר המשקים חוזר לתפקידו ושר חלומם ויוסף פותר להם את החלום.

 ומחפש פותר לחלומותיו, שר המשקים מספר לפרעה על יוסף פותר החלומות היושב בכלא, וכך יוסף מוזמן אל המלך, לפתור את חלומו.
ל העולם, ומציל את העולם פרעה מתפעל מהפתרון  וממנה את יוסף למשנה למלך, ויוסף  בחכמתו הופך להיות המשביר של כ

מדוע  -מרעבון.אם נתבונן נראה שנקודת המפנה שממנה יוסף עלה לגדולה החלה כאשר התעניין במצבם של שר האופים ושר המשקים
מבחינה  י התעניינות זו נגרם בסופו של דבר ששר המשקים הזכיר אותו  אצל פרעה כיודע לפתור חלומות. ”הם עצובים? ,כיוון שע

אחיו מכרו אותו למצרים, לאחר מכן נזרק לבור על לא עוול בכפו ,אדם שנמצא -גית היינו מצפים שיוסף יהיה בדיכאון גדולפסיכולו
בעצמו ולא יכול לראות שהזולת צריך את עזרתו, אבל אצל יוסף זה לא היה כך, הוא כלל לא היה עסוק בעצמו  ”עסוק“בדיכאון 

ם ושאל לשלומם, וכתוצאה מכך בסופו של דבר יוסף עלה לגדולה והיה משביר של כל ובמצבו ,ולכן הבחין שחבריו לבור עצובי
ראובן מחליט ללכת ולהוציא את יוסף מהבור אבל הוא מאחר, ושהוא מגיע יוסף כבר לא -העולם!בפרשה רואים את המקרה המנוגד לכך

הוא עשה תשובה -לומר ראובן היה עסוק במשהו טובי מסביר שהוא איחר כיוון שעשה תשובה והיה עסוק בתעניתו, כ”נמצא בבור, רש
אחד המסרים החזקים שאנו יכולים וצריכים להפיק מהסיפור של  אבל עדיין הוא היה עסוק בעצמו ולכן איחר ולא הצליח להציל את יוסף. 

 גאולה לעולם כולו. יוסף הוא, שאפילו פעולה קטנה ופשוטה כמו התעניינות במצב של אדם אחר, יכולה לשנות את המצב ולהביא 
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ומקיים אותן, ומשתדל בתורה ימים ולילות. זה נאחד ונהנה במדריגה גבוהה על כל שאר בני אדם, וכולם נאחזים מחופתו של זה 

יכרים לכל, וכשהיא מוותרת לאחותה על היקר לה מכל, ומוסרת  וכו'.(, לעומתה רחל היא מ"עלמא דאיתגליא" מעשיה הטובים נ

 לה את הסימנים היא "יפת התואר", המתגלה ביופיה גם בעולם הזה.

אחר שנתגלה לנו ההבדל בין רחל ללאה, נעבור עתה אל יוסף הצדיק. חידוש גדול מחדש התרגום יונתן בן עוזיאל(, דינה נוצרה 

ולדרכינו יש לומר, כי יוסף הוא שילוב של   לאה, ויוסף נוצר בבטן לאה והלך לבטן רחל בנס.  בבטן רחל ואחר כך הלכה בנס לבטן

שתי הבחינות של לאה ורחל, מצד אחד הוא ב"איתגליא" אביו מכיר בו ובמעלותיו "כי בן זקונים הוא לו", אולם מאידך יש בו גם  

יושב הוא שתים עשרה שנה בכלא, על חשד שוא של גילוי   "איתכסיא" שכלפי אחיו חוטא הוא ודין מיתה לו. כמו כן במצרים

בזה יתבאר מה שהובא במדרש   בבית הסוהר מכירים בכשרותו של יוסף., עריות, ומאידך "ויתן חנו בעיני שר בית הסוהר"

ולדרכינו, תלפיות )ענף יוסף( בשם הירושלמי, שכשבא יוסף להיכשל עם אשת פוטיפר נתגלה לו איקונין של רחל ולאה. יעו"ש. 

זהו הטעם שיוסף היה "שורש כל השבטים", וכמו   מכיון שיוסף הוא הממשיך של רחל ולאה, לכן נתגלו לו שתיהן להצילו. 

רמזו חכמים בזה כי יוסף היה מקרב את אחיו, כמו שאמרו במדרש רבות כי בזכות יוסף נולדו : שכתב המהר"ל בספרו גור אריה

כלומר, כל השבטים ירשו את   מחזיק כולם, ולפיכך היה מקרב אף בני השפחות, וכו'. כל השבטים, הרי הוא ראשון והוא 

התכונות שאמא שלהם נתייחדה בהן בלבד, כגון ראובן ושמעון ירשו את תכונותיה של לאה, ואילו בנימין ירש את תכונותיה של  

טנה, והן את תכונותיה של אמו רחל, לכן הוא רחל. אולם שונה יוסף הצדיק שירש את תכונותיה הן של לאה, שהרי היה עובר בב

 כולל את כל השבטים ומקשר ביניהם.

תהליך היווצרותו של עם ה'. זהו תהליך סבוך ומרתק, המלא במורדות  –אנו מתחילים מסע ארוך ומפותל ה בפרש

את תפקידו המיוחד. את מקומו,  –יעקב מתחילים לברר לעצמם, כל אחד ואחד לעצמו ועליות, נסיגות ונסיקות. בני 

במשפחתו של יעקב, המתפתחת לעם ישראל לאט ובזהירות, יש מקום ליותר מסגנון אחד, וכל אחד  תכונותיו, ומעמדו.

 –ה "וישב יעקב" בפרשה זו, יעקב הינו פסיבי לחלוטין. שם הפרש ואחד מה"שבטים" מוצא לעצמו את מקומו שלו.

המהווה בעצם כותרת למאורעות השונים המסופרים בפרשה, מסמל את השתקעותו של בחיר האבות בלימוד תורה, את 

הוא אינו  -יעקב "יושב"  העובדה שאט אט הוא מתבסס בארץ, וכל אחד מבניו מתחיל מסע כדי למצוא את מקומו.

ות בידי בניו. מבין בני יעקב, נתקלים אנו בשתי דמויות של משנה דברים או פועל במציאות, כרגע, שרביט התהפוכ

והתנהגות שונה. בירור המקום בין יהודה ליוסף, והדיון מי המתאים לו מנהיגים: יהודה ויוסף. לכל מנהיג אופי מש

מביניהם להנהגה, הוא דיון ארוך מאוד ומפולפל, שיסתיים בעז"ה בביאת גואל, שיאחד שני כוחות אלו להנהגה 

ויהודה אינם חפצים בטובתם האישית, כי אם בטובתו של עם ה'. יהודה ויוסף שניהם היו צדיקים  מיתית וראויה.א

עליונים, קדושים וטהורים. יהודה הודה מול כל אנשי עירו על מעשה אינטימי ורגיש שעשה, ויוסף הצדיק שעמד 

להשגיח על מעשיו ולהלשין. יהודה ויוסף,  בניסיונות הקשים ביותר בהיותו במצרים, כשאף אחד לא היה על ידו

אנו קוראים על חלומותיו  בפרשה בוויכוח הנוקב בניהם מחפשים את הטוב והרצוי עבור העם, לא את טובתם האישית.

של יוסף. אם נעמיק, נמצא מכנה משותף ברור בין כל הפתרונות שמציע יוסף לחלומות, לעצמו ולאחרים. בפרשה אנו 

לם על כך שהוא ואחיו אוספים אלומות של תבואה בשדה, אלומתו נעמדת וכל האלומות משתחוות קוראים שיוסף חו

לאלומתו. חלום נוסף אותו חולם יוסף בפרשתנו, הוא חלום הכוכבים. יוסף רואה בחזיונו כי השמש, הירח ואחד עשר 

מות מעיד על כך שיהיה לו הרבה יוסף יכול היה לפרש את החלומות בצורה פשוטה: חלום האלו כוכבים משתחווים לו.

תבואה, וחלום הכוכבים מעיד על כך שיהיה לו מזל טוב, שבשמים חפצים בטובתו וכדומה. אולם יוסף לוקח את החלום 

שליחות משמיים שעליו להוביל את עם ה'. גם בחלומם של שר המשקים ושר כלמקום הגבוה ביותר, הוא רואה זאת 

רואים אנו תופעה זו. את חלומם הוא אינו מפרש כדבר נקודתי, אלא  –ל הפרשה האופים, המופיע לקראת סיומה ש

כתופעה המעידה על כל עתידם, לחיים ולמוות. כשיוסף מבאר את חלומו של פרעה. כשמגיע יוסף הוא מבאר את 

לפעול שנות רעב בכל העולם, כאשר לפרעה יש אפשרות  7שנות שבע, ו 7בצורה הרחבה ביותר:  -החלומות כדרכו 

יוסף הוא מנהיג, אדם היודע לראות דברים בצורה רחבה ומערכתית, ולא נקודתית ומצומצמת. מיוסף  .למען המצב

כל אחד ואחת מאיתנו מנהיג הוא את חייו שלו. האם אנחנו דורשים מאתנו את המרב, או  נלמד מהי הנהגה, מהו חזון.

 ם לטווח רחוק? האם אנו חושבים קדימה?שאנו מוותרים לעצמנו ומעגלים פינות? האם אנו מחליטי

 

 

 

 

 האדמו"ר מהר"ש: -האושפיזין החסידי

עניינו המיוחד ודרכו המיוחדת של אדמו"ר מהר"ש באים לידי ביטוי בפתגמו הידוע "די 

 רףַמ'דא זאַ   לטַהא  איך און; ריבערַא מען רףַדא  רונטעראַ  ניט קען מען זאַ  גטָוועלט זא 

;  מלמעלה מדלגים, מלמטה ללכת  אפשר-אי  שכאשר סבור  העולם" )= ריבעראַ  לכתחילה

 (.מלמעלה  לדלג צריך שמלכתחילה  סבור ואני
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 דוד..."...במטו מנך "
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 "אחת שאלתי מאת ד' אותה אבקש שבתי בבית ד' כל ימי חיי לחזות בנעם ד' ולבקר בהיכלו" )תהילים כ"ז, ד'( 

שוהים כל ימי חייהם לכאורה, הבקשה הזאת של דוד נראית לא מובנת, שהרי כידוע אף הכהנים הגדולים לא היו 
במקדש. מלבד זאת, דוד היה גם מלך וגם מצביא, עסק בניהול הממלכה, ואף היה עסוק בשאלות פרטיות של  
טהרת המשפחה, כיצד אם כן מבקש דוד להשתחרר מכל אלו ולהיות צפון כל חייו בבית המדרש? האם חלילה  

ונת דוד המלך להתנתק חלילה מן החיים ולעזוב את  יש להבין, שאין כו  חושב דוד שכל עיסוקיו הם דברים בטלים?
כל מפעליו המעשיים והנהגתו את המלכות, אלא, שמתוך העולם העליון שבו הוא שרוי, מתוך ההכרה ש "ד' אורי  

וישעי", שהמציאות וכוחותיה מוארים ומקבלים את ערכם ממקורם האלוקי, מתפלל דוד המלך שהמדרגה הזאת לא  
בעולם הפנימי שלו.  -ל ימיי חיי" בכל אשר יפנה, ובכל אשר יעשה, תמיד יהיה מצוי "בבית ד'""כ   -תסור ממנו לעולם

דוד מבקש שכל מחשבותיו, הכרותיו, נטיותיו, רצונותיו, כוחותיו ומעשיו, יינקו ויצאו אל הפועל מתוך אותה אמת  

הגמרא, במסכת סנהדרין, מונה שש מעלות, שבהן התברך דוד המלך. הגמרא לומדת את מעלותיו של דוד  
מפסוק בספר שמואל א: " 'ויען אחד מהנערים ויאמר: הנה ראיתי בן לישי בית הלחמי יודע נגן וגיבור חיל 

 (. יח, טז, א שמואל' )…עמו' וה תואר ואיש רבָדָ ןבוֹנְואיש מלחמה וּ

ואמר רב יהודה אמר רב: כל הפסוק הזה לא אמר דואג אלא בלשון הרע )רש"י: 'שהיה מספר בשבחו של דוד  
 כדי שיקנא בו שאול ויהרגהו'(. 

 (. מומחה)  לישאל שיודע  –'יודע נגן' 

 (. הלב גבורת: ק"רד )  להשיב שיודע –'גבור' 

 בעניני  יודע: ק"רד. בתלמוד  להתווכח: י "רש)  תורה של במלחמתה וליתן לישא שיודע –'איש מלחמה'  
 (. בה והורגל מלחמה

 (.לדבריו ראיה שמביא)  בהלכה פנים  שמראה –'איש תואר'  

 (.בתבונה דבריו את מכלכל:  ג"רלב)  דבר מתוך דבר שמבין –'ונבון דבר' 

 מקום" )רד"ק: מצליח במעשיו(.  בכל כמותו שהלכה –'וה' עמו'  

 

נסתרת  -המקום, אשר-ובאת אל ויאמר לו יהונתן, מחר חודש ונפקדת כי יפקד מושבך,. ושלשת, תרד מאוד,"
לי למטרהוהנה אשלח  -אני, שלושת החיצים צדה אורה, לשלח ו שם ביום המעשה, וישבת אצל האבן האזל.

שלום לך ואין -אמור אומר לנער הנה החיצים ממך והנה, קחנו ובואה כי -אם הנער, לך מצא את החיצים.-את
 לך, כי שלחך ה'" (שמואל א' פרק כ(  -ואם כה אומר לעלם, הנה החיצים ממך והלאה ה'.-חי  טדבר

 לא יהונתן רומז לדוד שאם אכן יש לו סכנה בבית שאול והוא צריך לברוח, זהו לא אילוץ א 

 "לך, כי שלחך ה'". יש לך שליחות במקום אחר ואתה צריך לבצע אותה.  -חלק מתכנית אלוקית

 כל מקום שאנחנו מגיעים אליו בחיים מזמן לנו תפקיד, גם אם נראה שהגענו לכאן "בטעות"

 או "במקרה".. יש מצבים שנראה שהכול הלך ולא מצליחים כלום, ואז צריך לזכור 

 , שזה לא במקרה, שה' שלח אותי לפה מסיבה מסויימת. שליחות לבצעשכנראה יש לנו פה 
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חיים כולם על כל פרטיהם, עד אחדותית. תפילתו היא שמגמת החיים האלוקית, האידאלית, המוסרית, תקיף את ה
כל הוויות חייו תנבענה תמיד מתוך הקביעות הפנימית  -שגם בשעה שהוא פועל פעולות מדיניות, פוליטיות, צבאיות

בדרך כלל שאדם עוסק בענייני העולם הזה אין הוא יכול להיות כל העת אחוז באידיאלים ובמושכלות   בבית ד'.
וסריים, הקדושים ולאידיאלים הגדולים רק בזמן שאינו עוסק בענייני העולם העליונות. הוא מתחבר לרעיונות המ

הזה אלא נמצא בבית המדרש ולומד תורה או מתפלל. אולם ישנם אנשים מיוחדים שזכו למדרגת דבקות גמורה  
לא  בד', כמו האבות ומשה רבנו, שכל חייהם הם במדרגת לימוד תורה ותפילה, גם כשהיו עסוקים במקנה וקניין, 

פסקה דבקותם בקב"ה, הם קבועים בבית ד'. "בית ד'" הולך עימם לכל מקום. משאלתו של דוד המלך "שבתי בבית 
 ד' כל ימי חיי" היא לחיות את כל מרחב החיים הממשיים במדרגת בית ד'.

 ()ערוך מתוך החוברת אורי וישעי

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

כשיודעים כי גמרו   -עיקר שמחת תורה "

 )רבי מנחם מנדל מקוצק( ה..."התורה, וטרם התחילו

חָד שׁ אֶׁ שּׁרֶׁ הֵם מִּ ים שֶׁׁ יקִּ דִּ נֵי צַּ י יֵשׁ שְׁׁ ע כִּ י כֵן יֵשׁ בֵינֵיהֶׁ וְׁ  דַּ ל פִּ ף עַּ תאַּ חֲלקֶׁ שׁוֹזֶׁ  ם מַּ שָׁרְׁ בְׁ דָתוֹ שֶׁׁ ה מִּ נֶׁ שַּׁ חָד מְׁ אֶׁ ת שֶׁׁ ה  ה מֵחֲמַּ זֶׁ וְׁ
ד דָוִּ בֵין שָׁאוּל וְׁ ת שֶׁׁ חֲלקֶׁ ת מַּ ינַּ חִּ י" בְׁ פוּנִּ דְׁ רְׁ ד יִּ סֶׁ ך טוֹב וָחֶׁ יב "אַּ תִּ י כְׁ ד כִּ סֶׁ נוּ חֶׁ יְׁ נוּ טוֹב הַּ יְׁ וֵּהּ  'הַּ גַּ יל בְׁ לִּ לָא טוֹב טוּבֵהּ כְׁ ד  ֶׁ סֶׁ חֶׁ

ר' בַּ ט לְׁ שַּּׁ פַּ תְׁ אִּ חָד דְׁ שׁ אֶׁ שּׁרֶׁ ם מִּ נֵיהֶׁ שְּׁׁ ים שֶׁׁ יקִּ דִּ נֵי צַּ ת שְׁׁ ינַּ חִּ ה בְׁ זֶׁ וֵּהּ' וְׁ גַּ יל בְׁ לִּ טּוּבֵהּ כְׁ ינַּת טוֹב 'שֶׁׁ חִּ ה בְׁ זֶׁ ק שֶׁׁ אֵינוֹ דְׁ  רַּ נוּ שֶׁׁ יְׁ הַּ
ים אֲחֵרִּ ה תּוֹרָתוֹ לַּ לֶׁ גַּ ד מְׁ סֶׁ ת חֶׁ ינַּ חִּ י הוּא בְׁ שֵּׁנִּ הַּ  .וְׁ

ר בַּ ט לְׁ שַּּׁ פַּ תְׁ אִּ יםשֶׁׁ  דְׁ אֲחֵרִּ ה תּוֹרָתוֹ לַּ לֶׁ גַּ שׁוֹנָהּ" מְׁ ל לְׁ ד עַּ סֶׁ ת חֶׁ תוֹרַּ ת: "וְׁ ינַּ חִּ ד בְׁ סֶׁ ת חֶׁ ינַּ חִּ הוּ בְׁ זֶׁ ם  שֶׁׁ ה יֵשׁ בֵינֵיהֶׁ דֵי זֶׁ ל יְׁ עַּ וְׁ
ת חֲלקֶׁ ד מַּ דָוִּ הָיָה בֵין שָׁאוּל וְׁ ת שֶׁׁ חֲלקֶׁ מַּ ת הַּ ינַּ חִּ ה בְׁ זֶׁ ים וְׁ דוֹלִּ ים גְׁ יקִּ דִּ ם הָיוּ צַּ נֵיהֶׁ שְּׁׁ ל פִּ  שֶׁׁ ף עַּ אַּ תוְׁ חֲלקֶׁ ם מַּ  י כֵן הָיָה בֵינֵיהֶׁ

"ל נַּ ינוֹת הַּ חִּ ת בְׁ נוּ מֵחֲמַּ יְׁ ינַּת טוֹב הַּ חִּ ה הָיָה בְׁ י זֶׁ ד כִּ סֶׁ ת חֶׁ ינַּ חִּ ה הָיָה בְׁ זֶׁ לֵי  וְׁ גְׁ ד דִּ רָכָה .'דָוִּ בְׁ רוֹנָם לִּ כְׁ בוֹתֵינוּ, זִּ רוּ רַּ י אָמְׁ כִּ
מָחוּ" שְׁ יִּ י וְׁ אוּנִּ רְׁ יך יִּ רֵאֶׁ יב בֵהּ: "יְׁ תִּ תָּא' כְׁ כְׁ סֶׁ "'שָׁ  מַּ יעַּ שִּׁ ה יַּרְׁ נֶׁ פְׁ ר יִּ ל כָל אֲשֶׁׁ יב בֵהּ: "אֶׁ תִּ תָּא' כְׁ כְׁ סֶׁ לֵי מַּ לָא גְׁ "ל אוּל דְׁ נַּ נוּ כַּ יְׁ  הַּ

וֵּהּ' גַּ יז בְׁ נִּ טוּבֵהּ גְׁ ינַּת טוֹב 'דְׁ חִּ הוּ בְׁ תָּא', זֶׁ כְׁ סֶׁ לֵי מַּ לָא גְׁ י 'שָׁאוּל דְׁ מֵד תּוֹרָ  כִּ לַּ הָיָה מְׁ תָּא שֶׁׁ כְׁ סֶׁ לֵי מַּ גְׁ ד דִּ יםאֲבָל דָוִּ בִּ הוּ  תוֹ לָרַּ זֶׁ
שׁוֹנָהּ" ל לְׁ ד עַּ סֶׁ ת חֶׁ תוֹרַּ ת "וְׁ ינַּ חִּ ר, בְׁ בַּ ט לְׁ שַּּׁ פַּ תְׁ אִּ ד דְׁ סֶׁ ת חֶׁ ינַּ חִּ ת בְׁ חֲלוֹקֶׁ ם מַּ ה הָיָה בֵינֵיהֶׁ ת זֶׁ ת  וּמֵחֲמַּ ינַּ חִּ ת הוּא בְׁ חֲלקֶׁ מַּ י 'הַּ כִּ

חֵר מָקוֹם אַּ מוּבָא בְׁ ים' כַּ עָמִּ דֵי  רְׁ ל יְׁ ין עַּ עֲשִּ ים נַּ עָמִּ הָרְׁ יתָא שֶׁׁ אִּ מוֹ אֵשׁוְׁ ים כְׁ מִּ ים חַּ ין אֵדִּ אִּ יּוֹצְׁ ין אוֹתָן  שֶׁׁ ים שׁוֹאֲבִּ הָעֲנָנִּ וְׁ
ים מִּ ים חַּ בֵה הָאֵדִּ רְׁ ים הַּ ין אוֹתָם הָאֵדִּ שּׁוֹאֲבִּ ת שֶׁׁ תוֹכָם וּמֵחֲמַּ יקָם בְׁ חֲזִּ הַּ ין לְׁ כוֹלִּ אֵין יְׁ ד שֶׁׁ ה  עַּ זֶׁ עָנָן וּמִּ קָע הֶׁ בְׁ ה נִּ דֵי זֶׁ ל יְׁ עַּ
ים עָמִּ ין רְׁ עֲשִּ ינַּ  נַּ חִּ ה בְׁ זֶׁ "לוְׁ נַּ ת הַּ חֲלקֶׁ כוּ' ת מַּ י כָאֵשׁ" וְׁ בָרִּ כָתוּב: "הֲלא כה דְׁ מוֹ שֶׁׁ ת אֵשׁ, כְׁ ינַּ חִּ יא בְׁ הִּ תּוֹרָה שֶׁׁ הַּ ת שֶׁׁ י מֵחֲמַּ  כִּ

ה אוֹתָהּ לֶׁ גַּ אֵינוֹ מְׁ ת שֶׁׁ ת, מֵחֲמַּ רֶׁ אֵשׁ בוֹעֶׁ בוֹ כְׁ לִּ יא עֲצוּרָה בְׁ ים הִּ עָמִּ ת רְׁ ינַּ חִּ בְׁ יוֹצֵאת בִּ ת וְׁ עַּ ה בוֹקַּ דֵי זֶׁ ל יְׁ ת שֶׁׁ  עַּ ינַּ חִּ הוּא בְׁ
"ל נַּ ת כַּ חֲלוֹקֶׁ מוּד' מַּ ין לִּ יכִּ רִּ ים צְׁ ידֵי חֲכָמִּ מִּ לְׁ ל תַּּ יחָתָן שֶׁׁ ת: 'שִּ ינַּ חִּ ה בְׁ זֶׁ ין  וְׁ יחִּ שִּ מְׁ ים שֶׁׁ ידֵי חֲכָמִּ מִּ לְׁ תַּּ ל הַּ יחוֹת שֶׁׁ שִּ נוּ כָל הַּ יְׁ הַּ

ה ה לָזֶׁ ל זֶׁ ה עַּ ין זֶׁ קִּ חוֹלְׁ מוּד וְׁ ין לִּ יכִּ רִּ ר  צְׁ קַּ י עִּ מוּדכִּ לִּ רוֹן הַּ סְׁ ת חֶׁ ת הוּא מֵחֲמַּ חֲלקֶׁ מַּ ים  הַּ אֲחֵרִּ מֵד תּוֹרָתוֹ לַּ לַּ אֵין מְׁ ת שֶׁׁ מֵחֲמַּ
"ל נַּ וֵּהּ כַּ גַּ יז בְׁ נִּ טוּבֵהּ גְׁ "ל וְׁ נַּ תּוֹרָה כַּ שָׁך מֵהַּ מְׁ ים, הוּא נִּ יקִּ דִּ ל צַּ ת שֶׁׁ חֲלקֶׁ מַּ הַּ צָא שֶׁׁ מְׁ אֵינוֹ  נִּ ים שֶׁׁ שָׁעִּ ל הָרְׁ ת שֶׁׁ חֲלקֶׁ אֲבָל יֵשׁ מַּ

שָׁ  מְׁ לָלנִּ תּוֹרָה כְׁ ך" ך מֵהַּ תוֹרָתֶׁ ר לא כְׁ יחוֹת אֲשֶׁׁ ים שִּׁ י זֵדִּ ך: "כָרוּ לִּ בָרַּ תְׁ שֵּׁם יִּ נֵי הַּ פְׁ ד לִּ הָיָה קוֹבֵל דָוִּ הוּ שֶׁׁ זֶׁ ין  וְׁ יחִּ שִּ הֵם מְׁ שֶׁׁ
לָל תּוֹרָה כְׁ י הַּ ל פִּ לא עַּ י שֶׁׁ ין עָלַּ קִּ חוֹלְׁ פוּ וְׁ דְׁ רְׁ ד יִּ סֶׁ ך טוֹב וָחֶׁ ד: "אַּ קֵשׁ דָוִּ בִּ ה שֶׁׁ זֶׁ י"וְׁ ת נִּ חֲלקֶׁ יפוֹת וּמַּ דִּ י רְׁ יֶׁה עָלַּ הְׁ יִּּ כָל עֵת שֶׁׁ בְׁ  שֶׁׁ

"ל נַּ ד כַּ סֶׁ ינַּת טוֹב וָחֶׁ חִּ בְׁ שָּׁם, מִּ ק מִּ ת רַּ חֲלקֶׁ מַּ יֶׁה הַּ הְׁ יִּּ  .שֶׁׁ

 )ליקוטי מוהר"ן תורה רפ"ג(

 האדמו"ר הרש"ב: -האושפיזין החסידי

 פרויד:מתוך שיחתו של הרש"ב עם 

הרש"ב: "תורת החסידות מלמדת, שהמוח צריך לגרום ללב להבין מה צריך לרצות, והלב 

 נדרש ליישם בחיים את מה שהמוח מבין"

 פרויד: "איך עושים זאת, והרי המוח והלב הם שני עולמות נפרדים וים גדול מפריד ביניהם?"

או לפחות לקשר ביניהם  הרש"ב: "זו אכן העבודה, להקים גשר בין שני חלקי עולם אלה, 

 בכבלי חשמל או טלפון באופן שהאור שבמוח יגיע גם ללב"
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